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Zpráva o činnosti POVL v roce 2009/2010 pro konvent Vrchlabí 13. 11. 2010 

personální složení: 
Do března 2010 pracoval odbor ve složení: 

Jan Hrudka Semonice (student bohosloví) 
Helena Kučerová Letohrad (učitelka) 
Jaroslav Matuška Třebechovice p. O. (učitel) 
Marie Rybářová Hradec Králové (psycholožka, učitelka) 
David Najbrt Kostelec n. O. (farář) 
Miloslav Vašina Náchod-Šonov (farář) 
Jakub Dvořák, předseda Náchod-Šonov (učitel) 

V březnu 2010 odešel po dohodě se SV bratr Najbrt, který dnes pracuje v SODR. 
V květnu jej nahradila sestra 

Jiřina Kačenová Letohrad (farářka). 
V červnu z rodinných důvodů rezignovala sestra Kučerová. Nyní má POVL 6 členů. 

Je plně práceschopný, ale zájemci o spolupráci, především z řad laiků budou vítáni. 

akce: 

Seniorátní setkávání 
Obsahově jsme pokračovali v tendenci seznámit laiky v seniorátu se současnými 

trendy a proudy v ČCE: 

� Hronov 20. 3. 2010:  
Téma: Co nabízí liturgická obnova? 
Řečníci: bratři faráři Martin Grombiřík (Bukovka) a Marek Lukášek (Česká Lípa). 
Účast: asi 30. Zastoupeny byly sbory Dvůr Králové, Hronov, Klášter nad Dědinou, 

Letohrad, Náchod-Šonov, Semonice, Trutnov a Třebechovice pod Orebem. Přítomní byli 
jedna aktivní farářka a dva aktivní faráři (včetně místního faráře a seniora) i dva faráři mimo 
službu, dále 4 členové odboru. 

Zahájení: Slovem na Mt 28, 16-20 posloužil bratr Ladislav Kubeček, starší 
sboru. Zpívali jsme písně ze zpěvníku Svítá 273 a 90. 

Akce byla původně plánována na 13. 3., ale toto datum si nárokovala pro svoji akci 
jiná skupina, proto jsme ji dodatečně přesunuli (též díky vstřícnosti obou hostů) na nové 
datum. Tak se ovšem povedl souběh s jinou seniorátní akcí. Jelikož byla orientována na 
mládež, účast to příliš nepoznamenalo, pouze faráři kteří ji měli na starosti se omlouvali, že 
na setkání nepřijedou. 

V prvním, dopoledním bloku, jsme byli bratrem Grombiříkem seznámeni, co to 
liturgie je, jaká je její historie, místo v předreformační i reformační bohoslužbě, a její funkce 
v rámci života církve. Podstatné asi je, že vlastně každá církev, která má své bohoslužby s 
nějakou formou, má svoji liturgii  (není neliturgické církve). Liturgie je však jednou z funkcí 
církve (vedle martyrie, dikaonie a koinonie). Podléhá proměnám oprávněně tam, kde proměny 
ve formách liturgie zpřístupňují člověku lépe evangelium. Každá liturgie je také výsledkem 
určitého kompromisu, neboť všem ve sboru/církvi nemůže vyhovovat všechno, je třeba 
vzájemné vstřícnosti a tolerance. Ani iniciativě Coena nejde o formu, ale o obsah. Otázka 
formy bohoslužby je sice vedlejší, není však nedůležitá. Bohoslužba však má člověka 
zasahovat v jeho celistvosti, tedy ne jen jednu (třeba rozumovou) stránku. Uspořádání liturgie 
je prostředkem k takovému komplexnímu zasažení člověka. 

Ve druhé polovině bratr Lukášek hovořil o svých zkušenostech se zaváděním liturgie 
v České Lípě. 
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Po obědě se rozpoutala velice zapálená diskuse, kterou ukončil až v 15:00 bratr 
Lukášek sám, neboť jej čekala dlouhá cesta domů. Jinak by patrně pokračovala. Br. Vašina, 
bývalý českolipský farář a znalec tamních poměrů, měl především výhrady k vysluhování VP 
dětem, zejména když děti přijímají pouze chléb. Ostatní se spíše zabývali jistou cizotou, 
kterou působí, když přijde člověk z běžného reformovaného sboru do sboru kde se pokoušejí 
o nějaké inovace bohoslužby. Nejvíc prostoru bylo věnováno bohoslužebnému úboru, zvláště 
tzv. albě, kterou br. Lukášek užívá při křtu a VP. Oba zastánci liturgické obnovy však 
ujišťovali, že by proti vůli sboru neprosazovali nic, už vůbec ne v rozporu s řády ČCE. 
Všechny inovace bohoslužby, včetně alby, mají projednané jak se synodem, synodní radou, 
tak i s příslušnými staršovstvy. 

Nepochybně nejvýznamnějším pozitivem byl samotný průběh diskuse, že i přes 
kontroverzní stanoviska se všichni drželi v mantinelech věcnosti a vzájemného respektu. 
Nedošlo k žádným hádkám či osobním útokům. Diskuse prokázala, že jsme i přes rozdílná 
stanoviska schopni spolu hovořit. 

Shromáždění zakončil modlitbou a požehnáním br. farář/senior Michal Kitta, zpívali 
jsme společně píseň z EZ 534. 

Při shromáždění byly rozdány plakáty s pozváním do Černilova na Seminář učitelů 
nedělních škol 10. 4. 2010, připomenuli jsme i příští setkání 23. 10. 2010 a informovali o 
činnosti odboru prostřednictvím Bulletinu (vše dostupné i na našich stránkách na internetu). 

Z dotazníkového šetření se nám 
vrátilo 8 vyplněných dotazníků. Hodnocení 
dopadlo v úhrnu jako obvykle. Tentokrát 
však nebyly žádné projevy nespokojenosti, 
ale ani nadšení. Téma bylo hodnoceno jako 
zajímavé, ačkoliv jeho osobní přínos či 
přínos pro sborový život byly hodnoceny spíš 
průměrně. Propagace byla hodnocena dobře, 
výhrady byly jen tam, kde byl respondent 
odkázán na sborová ohlášení. Stoupá význam 
elektronických médií. Stejně důležitá je i 
osobní komunikace, pravidelné připomínání 
akcí na všech našich setkáních. Velmi 
rozmanité byly i návrhy na další témata, 

takže není možné je stručně shrnout. Budou předmětem dalších jednání. 
Nahrávky jsme tentokrát nepořizovali, ostatně součástí byly i vizuální prezentace, 

takže nahrávky by postrádaly smysl. Obrázky je možno získat na adrese 
http://picasaweb.google.com/jakdrak/2032010SenioratniSetkaniVHronove#. Fotili i bratři 
Jaroslav Kučera (Semonice) a místní farář, senior Michal Kitta. 

Hronovský sbor zajistil vynikající zázemí, nešetřili časem, pílí ani prostředky. Za vše 
jim děkujeme. 
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� Třebechovice 23. 10. 2010:  
Téma: Budoucnost církve… 
Řečník: Tomáš Molnár (Trutnov). 
Účast: asi 25. Zastoupeny byly sbory Dvůr 

Králové, Klášter nad Dědinou, Letohrad, Náchod-
Šonov, Semonice, Černilov, Hradec Králové a 
Třebechovice pod Orebem. Přítomní byli (kromě 
řečníka a místního faráře) 2 aktivní faráři a dva mimo 
službu, z POVL až na jednoho člena všichni. 

Zahájení: Slovem na Ž 130 a Mt 7,13n 
posloužila sestra Vlasta Durnová, kurátorka sboru. 
Zpívali jsme písně z EZ 118, 675 a 608. 

Jako posledních několik Setkání i toto začal 
zmatky způsobenými opožděním se hlavního řečníka. 
Měl potíže s autem. Na žádost shromážděných vyplnila čekání sestra Durnová výkladem o 
historii místního sboru, využili jsme i pohostinnosti třebechovických. 

Po zdárném příjezdu nás Tomáš Molnár formou jakési rozpravy i přečtením svého 
elaborátu LAICKÁ SLUŽBA V CÍRKVI uvedl do svého pojetí budoucnosti církve. Ta stojí a 
padá s věrností Bohu, Kristu a evangeliu. „Máme-li poslušně zemřít, no tak tu porostou 
chudobky,“ podtrhl s odkazem na nejznámější Karafiátův literární počin přesvědčení, že 
církev nezachrání žádná lidská strategie. 

V následné velmi zainteresované debatě vyplynul na povrch všeobecný pocit, že 
z debat na všech úrovních církve vymizela theologická témata, vše se točí jenom kolem 
finančních a organizačních otázek. Církev dluží světu jasný prorocký hlas. Například 
v současné ekonomické krizi dokáže církev pouze politovat, že faráři přijdou o 10% platu, 
nikdo však nepřipomene, že za těžké státní dluhy nemohou sociální a jiné mandatorní výdaje, 
nýbrž korupce a zlodějina, které se staly už čímsi normálním. Zejména církve by měly mít 
odvahu připomenout boží „nepokradeš“. Církev se především sama bojí vystavit božímu 
soudu. Br. Molnár připoměl nápisy z tolerančních modliteben, kdy se sbory tomuto soudu 
naopak s důvěrou vystavovaly. Dnes by podobná vyjádření působila směšně či dokonce 
nekorektně. Dotazy se točily i kolem možných důsledků odluky církve od státu. 
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Dotazníkové šetření přineslo několik 
zajímavých poznatků. Hodnocení sice v úhrnu 
dopadlo jako vždy (viz tabulku vlevo), ale 
mimořádně kriticky byla hodnocena propagace. 
Z dalších odpovědí však vyplynulo, že ti, kdo k ní 
byli kritičtí, byli odkázáni na sborové ohlášky, a 
zde byly spatřovány nedostatky. Ty my ovšem 
neovlivníme. Témata, která budí zájem, se 
většinou týkají života církve a sboru, mezilidských 
vztahů a vztahů uvnitř církve, misie navenek i 
dovnitř do církve, zejména mezigenerační 
předávání víry v rodinách. Proběhlá akce byla sice 
dvěma hlasy hodnocena jako nesrozumitelná, 
většina však vyjadřovala spokojenost jak se 
samotným tématem, tak i s jeho podáním. 
Vyzdvižena byla i řečníkova skvělá příprava. 

Bratr Monár se pak s námi rozloučil 
modlitbou a požehnáním. Třebechovičtí nám 

poskytli skvělé zázemí, postarali se o pohoštění i oběd. Jako vždy byla vykonána sbírka ve 
prospěch sboru. 

V ohlášení byli přítomní informováni o dvou příštích seniorátních setkáních. 
Několik fotografií z akce je možné shlédnout na adrese: 

http://picasaweb.google.com/jakdrak/23102010SenioratniSetkaniVTrebechovicichPodOrebem. 

 

Pro učitele nedělních škol 
� Černilov 10. 4. 2010:  
Téma: Nedělní škola – trocha teorie a 

více akce. 
Lektor:  Mgr. Martin Čech, ředitel Ústředí 

Evangelické akademie. 
Účast: Učitelé a učitelky NŠ (včetně 

dvou farářů) ze sborů v Černilově, Semonicích, 
Třebechovicích p.O., Letohradě, Náchodě-Šonově. 
Seminář měl ekumenický charakter, neboť se ho 
účastnil i zástupce místní ŘK farnosti. 

Obsah: Přednášejícím byl Mgr. Martin 
Čech, ředitel Ústředí EA. Pro zúčastněné připravil 
interaktivní program, který byl zaměřen např. na 
týmovou práci (stavění věže při rozdělení úloh pro každého členy skupiny, sestavení ideální 
náplně (průběhu) „vyučovací hodiny NŠ“ apod.). Dověděli jsme se i další zajímavé teoretické 
poznatky i praktické zkušenosti z pedagogicko-psychologické oblasti (udržení pozornosti dětí, 
jejich zapojení do „hodiny“ aj.). Zejména přínosná byla výměna zkušeností mezi účastníky 
samotnými.  

Po obědě a občerstvení pokračoval seminář odpolední částí – ve dvou skupinách si 
účastníci připravili a následně představili výklad – ztvárnění – příběhu o Balákovi a 
Balámovi. 
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Účastníci dostali také informace o aktivitách POVL; několik jich vyplnilo dotazník, 
který slouží jako zpětná vazba na pořádanou akci i jako případný zdroj námětů zaměření 
příštích seminářů. 

Děkujeme lektorovi za profesionálně připravený i vedený program a černilovským za 
oběd a další občerstvení i poskytnuté zázemí ve Spolkovém kulturním domě (využily ho i 
děti, které přijely s rodiči).  

(Podle zprávy od J. Matušky) 
 
Z dotazníku: Čemu novému jste se naučil(a)? 

MB: „TĚŽKO SHRNOUT ALE HLAVNĚ SKVĚLÉ POVZBUZENÍ DO 
DALŠÍ PRÁCE“ 

Máma: „HLAVNĚ NOVĚ SE ZAMYSLET NAD SEBOU, JAK DĚTI 
LÉPE VYUČOVAT.“ 

B: „STRUKTUŘE VÝUKY V NŠ PROMYSLELA JSEM SI NĚKTERÉ 
SITUACE V NŠ“ 

květina: „novým hrám, nápadům, impulzům; Vyučování mělo švih, 
nebyla to nuda, dost mi to přineslo, i když spoustu věcí člověk už zná. Je dobré 
si je připomenout. Moc díky.“ 

Jak to hodláte využít při výuce v NŠ? 
MB: „OŽIVENÍ NAŠICH SETKÁNÍ“ 
Máma: „HODLÁM VÍC ZAPOJOVAT DĚTI PŘI ČINNOSTECH 

SOUVISEJÍCÍCH S CELÝM SBOREM“ 
B: „APLIKOVAT PESTROST VÝUKY A HUMOR“ 

Obrázky:
 http://picasaweb.google.com/jakdrak/1042010SeminarUciteluNedelnichS
kolVCernilove# 

Pro předčitatele 
Datum: 13. 2. 2010 
Místo: sbor ČCE v Letohradě 
Téma: rétorika 
Zahájení: Sejití zahájil pobožností bratr Zdeněk Ryšavý. 
Lektorka:  Mgr. Monika Hartmannová 

Akce navazovala na předcházející, která proběhla 24. 1. 2009 v Náchodě. Tentokrát jsme 
se však zaměřili na celkové vyznění textu: na to, jak text jako přednášený celek působí na 
posluchače. Proto si účastníci připravili text, nacvičili jeho přednes a měli si ujasnit, co chce 
posluchačům sdělit. Ti pak vytvořili přednášejícímu jak bylo plánováno zpětnou vazbu: 
diskutovali jsme o tom, jaké má text poselství, zda se ho povedlo projevem a volbou textu 
sdělit a zda ho ostatní dokázali v projevu rozpoznat. 

Zkoumali jsme také poselství gest  a postojů, objevovali skryté možnosti svých hlasů, 
ukázali si, jak je možné zvýšit sdělnou funkci textu pomocí intonace, výslovnosti, větného 
přízvuku. Byli jsme seznámeni s evoluční funkcí trémy a stresu a technikami, jak je 
překonávat. 

Akce byla zveřejněna prostřednictvím Evangnetu, na vlastních stránkách odboru a 
službou Googlecalendar. Oznámení bylo i součástí naší výroční zprávy konventu 2009. Byli 
jsme kontaktováni i rádiem TWR, jemuž jsme poskytli informace a rozhovor. Nakonec byly 
rozeslány též e-mailové pozvánky s přiloženým plakátem a s průvodním dopisem, které 
odešly na adresy našich sborů i soukromým zájemcům o informace. Přesto se nás sešlo jen 5 
účastníků: 3 z Náchoda-Šonova, 1 ze Semonic a 1 z Letohradu. Nezájem nás trochu zaskočil, 
neboť v předcházejících měsících jsme byli několikrát kontaktováni zájemci z různých sborů. 
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I tak jsme den plodně využili, bylo alespoň možné věnovat se každému individuálně, všichni 
jsme se (kdo jsme chtěli), dostali k projevu, mohli konzultovat své problémy a nacvičit si 
potřebné dovednosti. 

Účastníci projevili zájem o další setkání s Mgr. Hartmannovou. Protože někteří se účastní 
i Seminářů učitelů nedělních škol, dali návrh, aby se příští setkání uskutečnilo společně se 
Seminářem učitelů nedělních škol, neboť otázka komunikace prostřednictvím gest a postojů 
se týká i jejich služby. 

Více informací a reakce zúčastněných zveřejníme na našem webu 
http://povl_hk.evangnet.cz/kazatele/kazatele.htm, jakmile se nám sejdou. 

Náš dík nakonec patří letohradským, jak sboru tak rodině sestry farářky, kteří nám 
poskytli zázemí a postarali se o naše pohodlí, občerstvení a oběd. 

Plánované 
V příštím roce se chceme věnovat rodinné a sborové tématice: 

� Letohrad 26. březen 2011 Seniorátní setkání  - p. Václav Vacek – 
Smíšená manželství 

� předběžně únor/březen 2011 Seniorátní seminář učitelů n. š. 
 
� neurčeno  Seminář předčitatelů 
� Dvůr Králové 15. 10. 2011 Seniorátní setkání  - Michal Šourek – 

Staršovstvo 

prezentace: 
POVL pravidelně informuje o své činnosti a akcích prostřednictvím vlastních 

webových stránek na Evangnetu (www.evangnet.cz), pomocí propagačních materiálů, 
ohlášení na poradách kazatelů a při vlastních akcích. O své činnosti informuje pravidelně SV, 
jemuž zasíláme kopie zápisů ze schůzí, ty jsou dostupné i na našich stránkách 
(http://www.evangnet.cz/zapisy/zapisy.htm). Na úvodní stránce je možné shlédnout synopsi 
kalendářů Evangnetu, seniorátních akcí a akcí POVL. 

statut: 
POVL vypracoval ve spolupráci se SV statut odboru, který předložil SV ke schválení a 

rád by s jeho zněním seznámil i Konvent: 

NÁVRH 

STATUTU PORADNÍHO ODB ORU PRO VZDĚLÁVÁNÍ LAIKŮ 

KRÁLOVÉHRADECKÉHO SENIORÁTU  
I. Poslání 

1. Poradní odbor pro vzdělávání laiků (dále jen POVL) je zřizován Seniorátním výborem (dále 
jen SV) Královéhradeckého seniorátu podle CÍRKEVNÍHO ZŘÍZENÍ A ŘÁDŮ ČCE, 
písmeno „c“ - ŘÁD O SPRÁVĚ CÍRKVE (ŘSC) čl. J/34. odst. 1.; písmeno „g“ - ŘÁD 
VÝCHOVY A VZDĚLÁVÁNÍ V CÍRKVI (ŘVVC), zejména podle článků odd. A, čl. B/4 a 
C/9, platných po 3. zasedání 32. Synodu ČCE, nebo podle jejich pozdějších změn a úprav. 

2. Posláním POVL je poskytovat v souladu s ustanoveními řádů vzdělávání laikům (především) 
Královéhradeckého seniorátu, tak aby mohli efektivně uplatňovat svá obdarování, rozvíjet je, 
sloužit jimi svým sborům, i k jejich osobnímu zrání ve víře. Aby se tak aktivizovali členové 
našich sborů a ve všem se naplňovala idea všeobecného kněžství lidu Páně, POVL: 

a. pořádá Seniorátní setkávání laiků (ŘVVC „Presbyterní konference“), ale též 
specializovaná školení nositelů specifických služeb v našem seniorátu, podporuje 
všechny, kdo mají o tyto služby zájem, povzbuzuje je a nabízí jim příležitosti k 
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získání potřebných znalostí a rozvíjení příslušných dovedností a k formování 
náležitých postojů v duchu evangelia; 

b. nabízí sborům i seniorátnímu výboru, jakož i ostatním odborům spolupráci při 
aktivitách souvisejících se vzděláváním laiků. Odbor spolupracuje s Poradním 
odborem pro vzdělávání laiků Synodní rady, usiluje o meziseniorátní spolupráci 
odborů pro vzdělávání laiků; 

c. snaží se prohlubovat vzájemnou komunikaci, jejímž cílem je společně sdílená radost 
ze vzájemných setkání. 

3. Členy a předsedu POVL jmenuje a odvolává SV dle ŘSC, odd. J, čl. 34. 
 
II. Jednání POVL 
 

1. POVL se schází k jednání podle potřeby, nejméně však dvakrát ročně. 
2. Schůzi POVL svolává předseda, a to zasláním pozvánky, programu, příp. dalších podkladů k 

jednání schůze nejméně týden předem.  
3. POVL může přizvat pro plnění některých úkolů ke spolupráci i další osoby – nečleny POVL. 
4. Z každé schůze POVL je vyhotoven zápis, který obdrží členové odboru a na vědomí také SV. 

Jeho zpracováním je pověřena osoba na začátku schůze. 
III. Povinnosti členů POVL 

1. Členové POVL: 
a. se účastní schůzí POVL a svoji případnou neúčast řádně a předem omlouvají; 
b. plní úkoly vyplývající z činnosti POVL; 
c. podklady pro schůze POVL zasílají předsedovi nejpozději deset kalendářních dní před 

konáním schůze. 
2. Předseda POVL: 

a. svolává a řídí schůze POVL; pokud nemůže být z vážných důvodů přítomen, pověří 
řízením schůze jiného člena POVL;  

b. vede agendu POVL, řádně a včas zasílá programy schůzí a zápisy; 
c. předkládá zprávu o činnosti POVL konventu. 

IV. Spolupráce 
1. POVL spolupracuje při své činnosti především se Seniorátním odborem mládeže a 

Seniorátním odborem pro děti a rodinu, podle potřeby i s dalšími. 
V. Hlasování 

1. POVL rozhoduje o přijetí návrhů a usnesení hlasováním dle Jednacího a volebního řádu ČCE. 
2. POVL je usnášení schopný, sejde-li se nadpoloviční většina jeho členů. Nesejde-li se potřebný 

počet členů POVL, rozhodnou o konání svolané schůze, příp. o náhradním termínu přítomní 
členové POVL.  
VI. Hospodaření 

1. POVL se snaží pořádat své akce s minimálními náklady. Přednášejícím hradí cestovné dle 
platných zásad a po dohodě se SV. Pro případné větší výdaje si vyžádá předem souhlas SV.  
VII. Platnost statutu 

1. Tento statut nabývá platnosti a účinnosti schválením SV a vzetím na vědomí konventem. 
2. POVL schválil tento statut na své schůzi dne 18. června 2010. 
3. Seniorátní výbor schválil tento statut na své schůzi dne (doplnit podle skutečnosti). 

Konvent vzal na vědomí tento statut na svém zasedání dne (doplnit podle skutečnosti). 
 

Zprávu připravil: Jakub Dvořák, předseda 
Předběžně schválil POVL na schůzi 8. 10. 2010  


